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Ballet: CASCANUECES
Representació d’un dels ballets més 
coneguts a càrrec del New Russian 
Classical Ballet de Moscú.
Diumenge 9. 19h. Teatre Principal.

CONTACONTES
Dins de l’Hora del Conte organitzada 
per la Biblioteca, contes de Nadal a 
càrrec de Conta3.
Dimecres 12. 18h. Casa de Cultura.

XARRADA INFORMATIVA
“Seguridad en Internet”, conferència 
impartida per EMUME, Equip 
Dona i Menor de la Guardia Civil 
d’Alacant dins de l’Escola de Pares 
de les Regidories de Benestar social i 
Educació.
Dijous 13. 18h. Casa de Cultura.

FESTA ENCESA ARBRE
Per segon any consecutiu es posa el 
punt d’inici a la celebració del Nadal 
amb l’encesa de l’arbre instal·lat a la 
plaça de la Sala. 
Divendres 14. 17:30h. Plaça de la Sala.

EXPOSICIÓ
Inauguració de la mostra conjunta 
Interart que podrà visitar-se fins al 5 de 
gener.
Divendres 14. 20h. Kursaal Fleta.

FESTIVAL BENÈFIC
Els Movers i altres artistes locals 
participen en el festival benèfic que 
es portarà a terme amb objecte de 
recaptar fons per a Càritas Monòver. 
Dissabte 15. 20:30h. Teatre Principal.

CONCERT DE NADAL
L’agrupació musical La Artística oferirà 
el tradicional concert de Nadal.
Dissabte 22. 20:30h. Teatre Principal.

TEATRE INFANTIL
Pàmpol Teatre presenta Unas navidades 
diferentes, un muntatge pensat per al 
públic infantil que trobarà així altra 
proposta interessant per al període de 
vacances escolars.
Dijous 27. 18h. Casa de Cultura.

HERALD REIAL
Tradicional cita amb l’Herald reial que 
arriba a Monòver per a recollir les 
peticions dels més menuts. 
Dissabte 29. 17h. Ermita Santa Bàrbera.

FESTIVAL BENÈFIC
Organitzat des de la Regidoria de 
Benestar Social, nova oportunitat per a 
contribuir amb Càritas mitjançant altre 
festival benèfic.
Dissabte 29. 20:30h. Teatre Principal.

CAVALCADA 
Els Reis Mags protagonitzaran 
la cavalcada prèvia a la nit més 
màgica de l’any. Acompanyats pels 
corresponents seguicis i per altres 
convidats d’excepció.
Dissabte 5. 19h.

AGENDA
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TELÈFONS D’URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27

Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
96 696 02 11/ 96 696 01 49
96 696 03 51
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Asociación de Amas de Casa
96 547 28 89
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Aguas Monóvar 
966960963
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
CFPA Freire
96 547 30 83
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Associació Nit i Dia
96 5472516
Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
96 696 07 80 / 96 696 04 52

Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
PuntJove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Maria Guerrero, 30. Elda
96 539 33 01
Sociedad Cultural 
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012
Arxiu Municipal
96 696 01 79

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Gómez Maestre · Carlos Tortosa, 4 
Dies 1, 5, 9, 13, 17, 21, 25, 29
Rafael Peris · Major, 166
Dies 2, 6, 10, 14, 18, 22, 26, 30 

DESEMBRE
Rosario Badenes · Luis Vidal, 12  
Dies 3, 7, 11, 15, 19, 23, 27,31
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies 4, 8, 12, 16, 20, 24, 28

HORARI D’AUTOBUSOS
Monòver - Elda
Laborables: de 7:30 a 20:30 h.
Festius: de 11:30 a 14:30 h. i de 
16:30 a 22:30 h.
Elda - Monòver
Laborables: de 7:00 a 20:00 h.
Festius: de 11:00 a 14:00 h. i de 
16:00 a 22:00 h.

Monòver - Alacant
Laborables: 7:50, 9:00, i 13:05 h.
Dissabtes: 9:15, 11:15, 15:15,  
i 19:15 h.
Alacant - Monòver
Laborables: 8:00, 14:15, 
17:15, i 21:30 h.
Dissabtes: 10:15,15:15, 18:15, 
i 20:15 h.

DESEMBRE

GENER

Últimes gravacions que s’han inclòs a televisiondemonovar.com: 
Festes Setembre 2012: concurs de gatxamiga, Nanos i Gegants, Ofrena, Processó 
i desfilada multicolor.
Festes 1987: vaca, concert de La Artística alteanense i cors i danses.
Recuerdos de un pueblo: Associació Amas de Casa 1989, Ofrena 1987, desfile 
multicolor 1987.
A més, campionat interior de karate 2012, audició de La Artística 2012, visita a la 
residencia d’ancians, i actuació coral del pensionista 1987.

TELEVISIÓ 
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Editorial
Diu el refrany: “De la Fira a Nadal un mes cabal” i així estem ja, enfrascats en els prepara-

tius de les festes nadalenques de nou. A nivell municipal aquests preparatius passen per 
l’organització d’actes tradicionals que no poden faltar per a fer les delícies, especialment, dels 
més menuts. L’herald reial es desplaçarà un any més a Monòver per a recollir les peticions dels 
xiquets, i ho farà només uns dies abans que arriben els Mags d’Orient per a complir els seus 
somnis, enguany amb una cavalcada amb sorpreses destacades. Però, sens dubte, els qui ja han 
pogut començar a fer realitat els seus somnis són els monovers agraciats amb un primer premi 
de la loteria. I és que aconseguir 100.000 euros de la nit al matí no és qualsevol cosa.

Quasi com un regal de reis anticipat ha sigut també per a la comunitat educativa del col·legi 
Escriptor Canyís el fet que s’hagen représ les obres al centre, un tema pel qual han lluitat amb 
força i en relació al qual sols resta que les classes puguen tornar al seu lloc originari després del 
Nadal. Així mateix, per al consistori també ha sigut una bona notícia la cessió del Centre de 
Dia, ara Centre Social Polivalent, on s’espera que els usuaris puguen accedir en breu.

I mentre, a l’ermita de Santa Bàrbera l’activitat està centrada en el muntatge del betlem que 
després d’un any d’absència torna a retrobar-se amb el personal com una proposta més que 
afegir a l’agenda per als dies de Nadal. Hores i hores de treball en solitari quedaran exposades 
davant les encuriosides mirades dels qui s’apropen fins a l’ermita per veure aquest muntatge. 
La costera fins arribar dalt és considerable però ens vindrà bé un poc d’exercici després dels 
excessos davant la taula. 

Conscients que en la situació actual això de celebrar aquestes festes no va a ser fàcil per a mol-
tes famílies, aquest mes de desembre es portaran a terme dos festivals benèfics amb l’objectiu 
de recaptar fons per a Càritas, associació que en l’últim any ha vist incrementades de forma 
destacada el número de sol·licituds d’ajuda per a poder enfrontar el dia a dia. Una crida a la 
solidaritat que si bé ja és quasi obligatòria d’habitual, s’intensifica més encara aquests dies, en 
forma de festivals com aquests o d’altres campanyes.

El programa festiu s’obri amb la inauguració de l’enllumenat nadalenc. Així començarem 
a endinsar-nos en eixe espèrit a què des de mesos enrere tracten d’apropar-nos els incessants 
missatges consumistes que ens arriben per totes bandes. És moment de fer balanç de l’any que 
acaba, de desitjar el millor per al que s’acosta, de gaudir dels nostres i de contagiar-nos de la 
ingenuïtat dels més menuts. Bon Nadal a tots i totes, i que les fassegures del dia 25 ens donen 
força per acabar sencers aquestes festes.

Aquí teniu la foto que us pro-
posem per aquest mes. Tots a 
endevinar on està aquesta quadri-
lla que, pels sierres, sembla van de 
mona. Això sí, massa mudats per 
anar a passar un dia de mona, no? 

Malgrat que el racó del mes 
passat era fàcil, no tots els qui 
heu enviat la vostra resposta 
heu encertat. Però, la majoria 
van vore clar que es tractava del 
carrer Major a l’altura de l’actual 
Notaria. Entre els participants, el 
guanyador ha sigut José Luis Can-
tó, qui s’emporta així un llibre. 
Enhorabona i a la resta, a seguir 
participant! Feu arribar les vostres 
respostes a veinat@monovar.es o 
directament a la nostra redacció 
informativa. / Foto: arxiu de 
Rafael Poveda, col·lecció de Raúl 
Gran. 

Endevina el racó

Monòver nevat
Autor: Vicente Martínez Limorti, “Tito”.

La foto de 
la portada

El pròxim número d’El Veïnat estarà al carrer  
el divendres 1 de febrer. Si voleu col·laborar 
recordeu que haureu d’entregar els vostres 
escrits fins el 19 de gener.  Per a qualsevol 
consulta podeu telefonar al 96 547 26 76 o 
contactar amb nosaltres en l’adreça electrònica 
veinat@monovar.es. Gràcies.

Pròxim número
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El gobierno municipal pre-
sentó a Pleno su propuesta 

en relación a las ordenanzas 
fiscales 2013, la cual implicaba 
una adecuación de las mismas 
al IPC, traducida en un 2’5% de 
incremento. Algunas de las tasas 
como la de recogida de basura 
o la de entrada de vehículos, se 
acompañaban de bonificaciones  
para casos determinados como 
unidades familiares en situación 
de desempleo, pero las dieciséis 
propuestas presentadas fueron 
rechazadas en bloque. 

Los tres grupos de la oposición 

coincidieron en calificar como 
inapropiado el momento actual 
para proponer un aumento en 
las tasas que han de asumir los 
ciudadanos, pese a reconocer que 
éste sería mínimo. 

El concejal de Hacienda, Ra-
món Cambra insistió una vez más 
en recalcar la difícil situación de 
las arcas municipales y la impor-
tancia de conseguir incrementar 
los ingresos del consistorio por 
mínima que sea esta cantidad, 
recordando además que el capí-
tulo de gastos se ha reducido en 
un 20%. Sus argumentos no obs-

tante no consiguieron convencer 
a los miembros de la oposición 
quienes continuaron firmes en 
su postura inicial y, llegado el 
momento, votaron en contra. 

ALUMBRADO PÚBLICO
Por otra parte, tampoco pudo 
salir adelante el punto referente 
a la puesta en marcha del proceso 
dirigido a sustituir el alumbrado 
público de la población. La con-
cejal de Medio Ambiente, Desireé 
Bellot, expuso ante el Pleno la 
fórmula elegida para poder llevar 
a cabo este proyecto sin coste 

para el Ayuntamiento siguiendo 
las directrices del Instituto para 
la Diversificación y Ahorro de la 
Energía. Sin embargo el plantea-
miento no resultó aceptable para 
los portavoces de la oposición. 
Mientras los socialistas mani-
festaron diferir en la base de la 
propuesta, Bloc i GIMV mostra-
ron su disconformidad más en 
la forma que en el contenido, al 
considerar que el procedimiento 
planteado limitaría el acceso de 
las empresas interesadas. Pese 
a las aclaraciones al respecto el 
punto quedó sin apoyo.

La conmemoración del Día 
contra la Violencia de Género 

comenzó con un encuentro en 
las Moreras desde donde se inició 
una marcha hasta la Casa de Cul-
tura. En el trayecto las numerosas 
participantes portaron las tarjetas 
rojas que previamente se repar-
tieron como protesta simbólica 
contra la violencia de género.

Una vez en la Casa de Cultura, 
la jornada  continuó con la in-
tervención del Alcalde, Salvador 

Poveda; la concejal de Sanidad, 
Alessandra Bambagioni y la 
responsable del área de Bienestar 
Social y Mujer, Inmaculada Nava-
rro, así como por parte de una de 
las participantes en el acto, Luisi 
Maestre, en representación del 
colectivo de mujeres.

Posteriormente se guardó un 
minuto de silencio por las vícti-
mas de la violencia de género, y 
por último se puso en escena la 
obra de teatro La vecinita.

PLENO MUNICIPAL

Sin acuerdo sobre las ordenanzas fiscales 
El grupo de gobierno presentó sin éxito las ordenanzas fiscales en el Pleno extraordinario del pasado 15 de noviembre.     
La negativa de la oposición a apoyar este punto radicó en el incremento propuesto al considerar éste incompatible con 
la actual situación de crisis económica que sufren los ciudadanos.

CELEBRACIÓN

Acto conmemorativo

A unque ya está abierta al público, al cierre de esta redacción estaba 
pendiente la inauguración oficial de las obras llevadas a cabo en 

las últimas semanas en la parte baja del parque del Salitre, mediante las 
cuales se ha dotado a esta zona de una pista para patines, al tiempo que 
se ha  procedido también a la instalación de una valla de seguridad. 
La nota negativa en este proyecto de mejora presupuestado en 18.000 
euros, subvencionados por la Diputación, fue haber sido objeto de 
pintadas antes incluso de su disfrute por parte de la población. 

ZONA DE OCIO

Fin de las obras

Nueva pista de patines en el parque del Salitre.
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Què li sembla el canvi a aquestes noves instal·lacions?

Loli Díaz

Si el canvi és per a bé de 
nosaltres, de meravella. 
Encara que m’agafa 
llarg em sembla molt 
bé. De tota manera no 
hem pogut veure acabat 
l’espai que anem a ocupar 
nosaltres.

Maruja Sánchez

En estar arreglat segur que 
quedarà bé però hui hem 
vist el sòtan on anem 
a fer la gimnàsia sense 
acabar i m’he angustiat 
molt. Per arribar, farem 
camí i no l’haurem de fer 
per la vesprada.

Carmen Verdú

Jo m’alegre molt pèls 
professors perquè així 
no hauran d’anar d’un 
lloc a altre per a donar 
les classes. El centre  ja 
l’havia vist però falta veure 
acabada la sala on farem 
nosaltres gimnàsia.

Mª Dolores Román

Jo veig el canvi, una 
idea molt bona. En estar 
instal·lades serà bo per 
a totes. L’únic problema 
és que ens pilla llarguet 
però ens acostumarem. 
Pel temps a vore si poden 
posar un microbus.

Ángeles Pastor

La veritat és que 
m’agafa llarg però em 
baixarà el meu marit. 
Jo esperava veure hui ja 
les instal·lacions de la 
gimnàsia arreglades però 
haurem d’esperar un poc 
més.

BIENESTAR SOCIAL

Cesión oficial del 
Centro de Día

El Alcalde anunció que será a 
partir del 7 de enero cuando 

comience la actividad en el que 
pasará a denominarse Centro 
Social Polivante. Hasta la fecha se 
llevarán a cabo en el interior las 
modificaciones oportunas para 
que las instalaciones puedan 
acoger sin problema los servicios 
de Climaterio y Nit i Dia.

El conseller de Bienestar Social, 
Jorgé Cabré, se trasladó a Monó-
var el pasado 26 de noviembre 
para firmar oficialmente la cesión 
del centro al ayuntamiento, un 
logro que según el Alcalde ha sido 
fruto de “la constancia del grupo 
de gobierno y de la concejal del 
área, Inmaculada Navarro”.

En el transcurso del acto, en 
el que se contó además con 
la asistencia del delegado del 
Consell en Alicante, Juan de Dios 

Navarro, y de la Directora Gene-
ral de Mayores y Bienestar Social, 
Pilar Albert; el Alcalde destacó la 
importancia de poner en marcha 
estas instalaciones que atenderán 
a un colectivo que supera las 500 
personas, al sumarse también a 
los usuarios de Nit i Dia, el servi-
cio de rehabilitación y climaterio.

En la misma línea se pronunció 
el Conseller, quien tras visitar el 
centro, se dirigió al numeroso 
público asistente para destacar 
la importancia de este acto y de 
que el centro entre en funciona-
miento. Durante su intervención, 
Cabré manifestó que “el gobierno 
valenciano va a mantener las 
políticas sociales” al considerar 
que “una administración si no 
atiende a sus ciudadanos no sirve 
para nada”. Además, el Conseller 
resaltó “la importancia de la 

colaboración entre administra-
ciones para poder llevar adelante 
proyectos como éste” y subrayó 
que “estas magníficas instalacio-
nes suponen un ejemplo más del 
compromiso social que tiene el 
gobierno valenciano”.

Entre el nutrido grupo de 
futuras usuarias del centro que 

acudieron a este acto, el único 
inconveniente señalado es la 
distancia, aunque coincidieron 
en señalar que terminarán acos-
tumbrándose. Resaltando además 
la necesidad de unificar servicios 
que estaban diseminados y siem-
pre a expensas de disponer o no 
de un espacio. 

Un numeroso público asistió al acto de cesión del Centro de Día.

El conseller de Bienestar Social  firmó en Monóvar la cesión 
oficial del Centro de Día que pasará a denominarse Centro 
Social Polivante y acogerá los servicios de la asociación Nit 
i Dia  y del climaterio a partir del 7 de enero.
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El traslado de los alumnos 
al colegio Escriptor Canyís 

parece ser ya una realidad. Estos 
días se ultiman las obras y los 
detalles pendientes con objeto 
de conseguir que durante el pe-
ríodo  navideño, aprovechando 
las vacaciones escolares, pueda 
realizarse el cambio y el centro 
abra sus puertas con normalidad 
con el inicio del año. 

El curso escolar empezaba con 
la negativa de los padres a que sus 
hijos acudieran a  clase como me-
dida de protesta después de que, 
una vez más, se incumplieran los 
plazos y las obras se paralizaran. 
El período inicial de ocho meses 
previsto para las obras que 
requería el centro se ha dilatado 
en exceso, siendo éste el cuarto 
año que el curso comenzaba en 
las aulas provisionales habilitadas 
en las instalaciones del antiguo 
instituto. Las limitaciones que 
ello suponía para el correcto de-

sarrollo de la labor docente llevó 
a la comunidad educativa del 
colegio a movilizaciones diversas 
para exigir unas instalaciones de 
calidad. 

El hecho de que la empresa res-
ponsable de las obras entrara en 
concurso de acreedores, supuso 
un nuevo revés que llevó a los 
responsables del centro, padres y  
ayuntamiento a luchar conjunta-
mente porque se solucionara esta 
situación. A finales de octubre se 
zanjaba el problema tras alcan-
zarse un acuerdo entre Coesmi 
y la mercantil monovera que ac-
tualmente se encarga de acabar 
los trabajos pendientes.

El traslado al centro coincidirá 
con el treinta aniversario del Es-
critor Canyís, fecha que sin duda 
llegará acompañada de la corres-
pondiente conmemoración, más 
si cabe después del largo camino  
que ha supuesto este proceso que 
se espera acabe en breve.

EDUCACIÓN

Traslado 
inminente
La finalización de las obras en el colegio Escriptor Canyís 
está próxima. En el interior se ultiman los detalles para 
que esta vez se cumplan los plazos y sea posible realizar el 
traslado durante las vacaciones de Navidad. 

El descubrimiento de una placa 
conmemorativa de 1928 por 

parte de la asociación de defensa 
del patrimonio, Xinosa, ha pues-
to en marcha un estudio sobre 
Tomás Giménez Bernabé, nacido 
en Monóvar en 1877 y alcalde de 
Hospitalet de Llobregat de 1923 a 
1930, coincidiendo con la dicta-
dura de Primo de Rivera.

La placa hace referencia a una 
visita de Giménez Bernabé a 
Monóvar junto a un grupo de ex-
ploradores, cuando era alcalde de 
Hospitalet y Jefe Honorario de la 
Administración General. A partir 
de este hallazgo, Xinosa, junto 

XINOSA

Descubrimiento y estudio

A lo largo del último mes se han acelerado las obras en el centro.

con la concejalía de Cultura y la 
Biblioteca Pública, ha iniciado 
una investigación para conocer 
más detalles sobre este personaje 
vinculado a nuestro municipio.

El Juzgado de Paz de Monóvar cuenta con unas nuevas instalaciones 
donde atender a los ciudadanos. Al cierre de esta edición seguían 

adecuándose las dependencias donde no obstante ya se ha celebrado 
alguna boda civil. 

Las instalaciones están ubicadas en la calle Juan Carlos I, donde a 
partir de ahora han de dirigirse los ciudadanos que requieran realizar 
cualquier gestión.

Aparte de la zona de trabajo para el personal del Juzgado, las nuevas 
dependencias disponen de una amplia sala para la celebración de 
bodas civiles y de un espacio habilitado especialmente para aquellos 
ciudadanos que requieran consultar documentación del archivo del 
Juzgado de Paz.

La instalaciones se encuentran así en un punto céntrico y de fácil 
acceso, favoreciendo la atención de quienes requieran del servicio del 
Juzgado de Paz de Monóvar.

CAMBIO DE UBICACIÓN

El nuevo Juzgado de Paz

Espacio habilitado para la celebración de bodas en las nuevas instalaciones.

Placa conmemorativa de 1928.
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Conseguir que la dispensa de Cáritas 
cuente con lo máximo posible cada 

semana para hacer frente a las peticiones de 
las familias que requieren de ayuda no es fácil. 
Para ello cada lunes los voluntarios de Cáritas 
se desplazan al Mercado Central con objeto de 
apelar a la colaboración de los responsables de 
las diferentes paradas de alimentación, con-
tribución fundamental para la elaboración de 
los lotes de comida a repartir posteriormente. 
La misma labor se repite los miércoles en 
los hornos y panaderías de la población que 
también se suman a este llamamiento, y en 
otros comercios volcados en ayudar pero, aún 
así, los recursos son muy ajustados.

Las entregas semanales de comida que 
realiza esta organización se traducen en lotes 
compuestos por arroz, fideos, macarrones, 
spaguetis, leche, caldo, medio pollo, media 
docena de huevos, una bolsa con patatas y 
verduras, una bolsa con dulces, tres barras 
de pan y, según la posibilidad, aceite, azúcar, 
harina y pescado. Pero la ayuda que presta 
Cáritas no es sólo alimenticia, ya que también 
se cubren otro tipo de necesidades como 
ropa, muebles, ayuda económica para el pago 
de recibos y alquileres e incluso se ofrece un 
servicio de ducha semanal.

Los gastos en comida, farmacia, alquileres, y 
recibos de luz y agua alcanzan los 1.000 euros 
mensuales, lo que en 2011 llevó a cerrar el 

FESTIVALES BENÉFICOS

Cada vez más familias para Cáritas
Las solicitudes de ayuda a Cáritas Monóvar se han incrementado notablemente. La organización cuenta con 20 voluntarios 
y 259 familias beneficiarias, más de la mitad de ellas españolas. Los gastos mensuales ascienden a los 1.000 euros y en la 
entrega semanal de alimentos es fundamental la solidaridad de panaderías, puestos del mercado central y otros comercios. 
En diciembre se celebrarán dos festivales benéficos para recaudar fondos.

Voluntarios preparando los lotes de comida para su entrega.

En 2010 el porcentaje de 
familias atendidas cada mes 
fue de 130 , cifra que en 2011 
pasó a ser de 186 y este año 
alcanza las 217.

Una de las voluntarias encargada del ropero de Cáritas.

año con un déficit superior a 3.000 euros. Los 
medios económicos de Cáritas son los 2.148 
euros que recibe de los cien socios con que 
cuenta en la actualidad; los 2.500 que percibe 
como subvención del Ayuntamiento; y los 
ingresos que llegan vía campañas y donativos, 
los cuales este año han sido 2.500 por dona-
tivos, 1.000 euros concedidos por el Rotary 
Club, y algo más de 1.600 recaudados en la 
campaña de Corpus. 

En este momento, para la organización, las 
necesidades prioritarias pasan por la adqui-
sición de una furgoneta para la recogida de 
ropa y alimentos, así como por la creación 
de un comedor social y una escuela de tarde 
donde poder atender a niños y jóvenes con 
problemas familiares y escolares. 

En Cáritas hay trabajo para todos los vo-
luntarios. Recogida y reparto de alimentos, 
clasificación de la ropa que va llegando cada 

semana, funciones administrativas..., todo 
de manera desinteresada y siempre con una 
sonrisa para los usuarios. 

DOS FESTIVALES BENÉFICOS
Con objeto de contribuir a la ayuda que re-
quiere Cáritas para desarrollar su labor, se han 
organizado dos festivales benéficos para este 
mes de diciembre. El primero de ellos será el 
sábado 15 a las 20:30 h en el Teatro Principal, 
con la participación de Los Movers, Pepe 
Sogorb, Pepe Fenoll, Pep Gatxes, Paco “Cla-
vellina”, Germán Torregrosa i Lorenzo Vidal 
entre otros. Las entradas pueden adquirirse al 
precio de 6 euros. 

Por otra parte, el sábado 29 de diciembre 
a las 20:30h se llevará a cabo, también en 
el Teatro Principal, el segundo festival pro 
Cáritas, en este caso organizado desde las 
áreas de Bienestar Social, Fiestas y Medios de 
Comunicación. En el mismo tomarán parte    
reconocidos artistas como Alejandro Canals, 
a quien en las últimas semanas hemos podido 
ver como concursante del programa televisivo 
La Voz emitido por Tele 5, y que compartirá 
cartel con Juan Ramón, hermano de Francisco 
y una de las voces más destacadas de la Comu-
nidad Valenciana. 

Dado el objetivo de las convocatorias, en 
ambos casos se espera que la respuesta del 
público sea acorde a éste.
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Des de les regidories d’Ocupació, Cultura, Turisme 
i Patrimoni, mitjançant l’Escola Taller Monte 

Coto s’ha dissenyat un programa que, sota el nom de 
“Monòver, portes obertes”, busca ofertar diverses alterna-
tives d’interés turístic orientades a reforçar i donar valor 
al patrimoni cultural del nostre municipi. La proposta 
està centrada en dues accions específiques: la creació 
d’un punt d’interpretació en els recursos turístics i el 
desenvolupament d’una ruta. 

D’aquesta manera, es dóna als ciutadans l’oportunitat 
de conèixer els diferents recursos culturals i arqui-
tectònics de Monòver. D’una banda, amb el punt 
d’interpretació en què s’inclouen edificis com la Plaça de bous, la Casa Museu Azorín, el Tea-
tre Principal, el Kursaal Fleta i l’església de Sant Joan Baptista i, d’altra banda, amb les rutes 
plantejades. Tres rutes que es presenten com “ruta de la tradició i festes de Monòver”, “ruta 
de la cultura monovera” i “ruta de les cúpules”. Així doncs, a més d’oferir l’oportunitat de 
recórrer els llocs més emblemàtics de la població dins de qualsevol dels itineraris establerts, 
també es dóna l’oportunitat d’apropar-se a determinats edificis amb jornades de portes obertes, 
al llarg de les quals s’establirà un horari de visites per als edificis seleccionats i es comptarà amb 
guies-intèrprets a l’interior. En principi el calendari preveu visites durant dos caps de setmana 
mensuals, el pròxim el del 15 i 16 de desembre, en horari de 10 a 13 h.

Els set establiments que van prendre part 
en la segona ruta de tapes promoguda des 

de la Regidoria de Turisme van enregistrar una 
destacada afluència durant el primer cap de 
setmana de novembre. Tant en horari de matí 
com de vesprada, tots ells van presentar da-
vant els clients una variada oferta de tapes que 
van posar de manifest una major elaboració 
respecte a l’edició anterior, la qual cosa va ser 
valorada molt positivament pels qui les van 
poder degustar. A més, de nou es va comptar 
amb l’oportunitat de complimentar la cartilla 
que acreditava el seu portador per a participar 
en el concurs que es va realitzar una vegada 
finalitzada la ruta, i en el qual s’atorgaren tres 
premis diferents. Paco Pastor, va aconseguir el 

Des de la seua posada en funciona-
ment, l’Escola Taller s’ha convertit en 

imprescindible per a la realització de pro-
jectes diversos al nostre municipi. Ara, la 
col·laboració de l’alumnat es fa extensiva als 
centres educatius de la població on al llarg 
del curs hi ha programades activitats diverses 
que abracen des de l’ajuda per a serveis com 
el d’atenció en les biblioteques dels centres, 
la posada en marxa i manteniment dels horts 
escolars, la realització de tallers i activitats 
d’animació a la lectura o l’acompanyament 
en eixides programades fora dels col·legis. 

L’oferta és àmplia i d’allò més variada, 
optant cada centre per les activitats que 
consideren més interessants per als xiquets 
dins de cada cicle. Participar en un taller de 
titelles, aprofundir en el món del reciclatge o 
conèixer el nostre entorn més immediat són 
sols algunes de les opcions que es plantegen 
dins d’aquest projecte de col·laboració amb 
l’Escola Taller, subvencionada per la Conselle-
ria d’Educació, Formació i Ocupació, Servef, 
mitjançant fons europeus.

Els col·legis Cervantes, Escriptor Canyís, 
Ricardo Leal i Azorín, tenen així l’oportunitat 
d’ofertar als seus alumnes unes activitats 
d’allò més interessants i de comptar amb 
suport per a fer front a altres programades 
directament des dels centres.

DINAMITZACIÓ TURÍSTICA

Monòver, 
portes obertes

ACTIVITATS ESCOLARS

L’Escola Taller 
amb els col·legis

TURISME

Bona acollida de 
la segona 
ruta de tapes

La regidora de Turisme amb els responsables d’El Xiri.

El Xiri es va emportar el premi a la 
millor tapa per les seues migues amb 
polp i ou de codorniu.

primer premi dotat amb una botella de Mag-
num més visita per a dues persones al celler 
Muga; Alejandro Alcázar Verdú va resultar 
guanyador del segon premi dotat amb quatre 
bons per a l’Spa de l’Hotel La Romana; i per 
últim, el tercer premi va ser per a Chelo Verdú 
Belando que aconseguia la visita per a dues 
persones al celler Cordorniu. Així mateix, des-
prés del recompte de les cartilles participants, 
la millor tapa va ser per al restaurant Xiri per 
les seues migues amb polp i ou de codorniu. 
Ara sols resta esperar a què amb l’arribada del 
bon temps torne a repetir-se l’experiència 
i tinguem altra oportunitat de degustar allò 
que ens preparen des dels establiments que se 
sumen a aquesta convocatòria.

Tallers diversos, suport per activitats 
puntuals o la posada en marxa dels 
horts escolars als centres educatius.

Alumnes del Ricardo Leal en una visita a la Torre.
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Andrea Giménez Carbonell 
té 24 anys, va acabar els 

seus estudis de Fisioteràpia el 
2009 a la Universitat Miguel 
Hernández d’Elx i el 2010 es va 
traslladar a França on continua 
en l’actualitat. Viu a Beauvais, 
una ciutat que es troba 70km al 
nord de París i des de fa un any 
i mig treballa al CRF (Centre de 
Réeducation Fonctionelle)  Saint 
Lazare, a la mateixa ciutat. Abans 
va estar un any treballant a un 
Cabinet Medical que pertany al 
metge rehabilitador, Dr. El Fallah. 

Pregunta: Andrea, com vas acabar 
treballant a França?
Resposta: La veritat és que un 
d’aquells dies que em dedicava a 
enviar currículums per internet, vaig 
vore una bona oferta que es trobava 
al sud de França (Pau) i vaig dir: “per 
què no provar sort?”. Em vaig ficar en 
contacte amb l’associació i em van 
concedir una entrevista. Va ser tota 
una aventura per a arribar fins allà i, 
finalment, em van acceptar. La mala 
sort que vaig tenir és que els papers 
de l’homologació del títol van arribar 
tard, així que vaig perdre el treball. 
Sense desmotivació, vaig continuar 
buscant ofertes per Espanya i, sense 
adonar-me’n, vaig caure en l’oferta del 
Dr. El Fallah i dos mesos més tard (en 
març 2010) vaig agafar les maletes i 
vaig aterrar a Beauvais. 
P: Per què França? Havies enviat 
currículums a altres llocs o sabies de 
l’existència d’una demanda especial 
de professionals del teu sector a aquest 
país?
R: La veritat és que sabia de 
l’existència de la demanda de llocs de 
treball a França gràcies a un congrés 
d’estudiants de fisioteràpia que realitza 
la UMH tots els anys. Allí ens van parlar 
de les condicions de treball, l’oferta i la 
demanda, i la veritat és que m’ho vaig 
començar a plantejar un any abans 
d’acabar la carrera. Primer de tot, vaig 
voler provar sort a Espanya i vaig enviar 

Una oferta per Internet la va portar a començar la seua aventura professional a França en 2010, on continua actualment.

Andrea, fisioterapeuta a França
JÓVENS MONOVERS A L’ESTRANGER

el CV a tots els anuncis que trobava per 
la xarxa. També en vaig donar molts 
en mà, però mai vaig obtindre una 
resposta.
P: Portes temps allà i has canviat de 
lloc de treball. Ha estat fàcil passar 
d’un lloc a altre?
R: Vaig canviar de treball en març de 
2011. El lloc on treballava abans era 
una clínica xicoteta i no estava molt 
ben organitzada. Tampoc tenia les 
condicions de treball que tinc ara, 
però més que res va ser perquè al 
final es va convertir en un treball en 
cadena que no m’agradava gens i la 
rutina de treball es feia molt pesada. 
Ara hi ha una varietat i som un gran 
equip multidisciplinar, és molt més 
interessant. Passar d’un lloc a un altre 
va estar fàcil, hi havien places lliures i 
vaig anar a vore al Director del centre. 
Sols vaig necessitar fer una entrevista 
i em van acceptar. El mes següent ja 
estava treballant allí.
P: Estaves totalment familiaritzada 
amb l’idioma abans de traslladar-te?
R: La veritat és que no. Quan vaig co-
mençar l’institut vaig fer l’error de no 
agafar Francés com a optativa. Així que 
quan vaig començar a interessar-me 
per la llengua, va ser quan vaig saber 
que anava a venir-me’n ací a treballar. 
Aleshores, vaig haver de donar classes 
particulars amb una amiga de la meua 
germana. Després, una volta vaig 

venir, em vaig inscriure a una associa-
ció d’intercanvis i vaig començar un 
intercanvi amb una persona nativa. El 
que també em va ajudar molt, a part 
de conèixer gent, és compartir pis amb 
gent d’ací.
P: Imagine que hauries fet pràctiques 
durant els teus estudis però, començar 
a exercir ja com a professional i a més 
fer-ho en un país diferent, com va ser? 
R: La incorporació al món laboral per 
a mi no em va semblar massa difícil 
per una part, ja que havia fet prou 
pràctiques abans i, més o menys, era 
veure altra vegada les mateixes pa-
tologies. Va passar poc de temps fins 
que em vaig familiaritzar amb el lloc, 
els companys i la forma de treballar, 
ja que canvia prou a la d’Espanya.  La 
veritat és que tant els companys com 
els pacients em van donar molt suport 
al principi, perquè la dificultat més im-
portant que tenia era la llengua, però 
sempre ens arribàvem a comprendre.
P: En què consisteix el teu treball diari?
R: El meu treball consisteix en rehabi-
litar persones que pateixen qualsevol 
patologia que afecta el sistema esque-
lètic. Aquestes patologies poden ser 
d’origen neurològic, traumatològic i/o 
reumatològic. És prou variat, per això 
és interessant per a mi. Tinc una mitja 
de 12 pacients al dia, amb una mitja 
d’una hora de tractament.  A més del 
treball clínic, també tenim reunions 

amb tot l’equip mèdic, una part del 
temps destinat a redactar els informes, 
estudis en grup i la rehabilitació en la 
piscina. 
P: Creus que tindries l’oportunitat de 
gaudir d’unes condicions laborals com 
les actuals a Espanya? Veus factible 
incorporar-te aquí al món laboral?
R: Les condicions que tinc ací no les 
veig factibles a Espanya ni ara ni mai.
Haurien de canviar massa les coses per- 
què tot fóra com ací. Per a començar, 
el funcionament del Sistema de Sani-
tat. Ací tenim el que es diu un Sistema 
de Seguretat Social, mentre que a Es-
panya hi ha un Sistema per Impostos. 
El que més destaca a aquest sistema és 
que la SS està en contacte tant amb 
institucions públiques com amb priva-
des. Aleshores, els professionals de la 
Sanitat poden estar contractats per di-
verses empreses, no tenen perquè ser 
funcionaris. Cada persona, depenent 
de la patologia que tinga, està coberta 
per la SS en una proporció o una altra. 
La part que queda la paga el segur 
privat complementari de sanitat, que 
cada persona té contractat. D’aquesta 
manera,normalment,  la persona està 
coberta al 100%. Si algú no pot pagar-
se aquest segur existeix un organisme 
social que paga eixa part. És una de 
les raons del perquè els professionals 
de la salut ací tenim molt de treball. 
Altra són les prescripcions regulars dels 
metges (tant rehabilitadors, genera-
listes o especialistes) de sessions de 
fisioteràpia per a una gran diversitat de 
patologies.  Gràcies a tot açò, la meua 
professió a França és una de les més 
desenvolupades.
P: Supose que com en l’anunci 
tornaràs a casa per Nadal, què és el 
primer que faràs en arribar?
R: El de sempre, a part de les visites 
rutinàries, donar-li gust al paladar amb 
totes les bones receptes de la mare! 
On es fiquen unes bones fasseguretes, 
una bona paella o uns bons gaspatxos 
que es lleven totes les “quiches i les 
fondues”!

Andrea al seu lloc de treball al Centre de Réeducation Fonctionelle Saint Lazare.
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El mercat d’abastos o el “mercat de fusta” va ser construït en 1893  
en un hort o viver propietat de Saturnina Verdú i Verdú, situat al 

carrer de los Huertos (hui, carrer Maestro D. Joaquín,17) i prolongació 
del carrer Fondo (hui, Demetrio Poveda). Abonant-se per aquest em-
plaçament la quantitat de 10.000 pessetes, mentre que el cost total de 
l’obra va ser de 81.044,22 pessetes.

La construcció de l’edifici es va realitzar seguint el projecte de 1891 
del cartagener Tomás Rico, ocupant-se d’aquesta la Societat Amo Na-
varro y compañía.

La façana principal estava formada per una reixa de forja amb tres 
portes d’accés. La nau central era tota de fusta i en ella estaven ubicades 
les parades de verdures. En la part esquerra i dreta, però d’obra, estaven 
les parades destinades a la venda de carns, i al fons, les parades de 
venda de peix en una gran bancada de marbre roig Alacant. Pel que 
fa al número d’aquestes parades, cal destacar que en total eren sis les 
parades de peix que podien trobar els clients al mercat, més vint-i-huit 
de carn i quaranta huit dedicades a la venda de fruita i verdura.

Aquest edifici era una clara mostra de modernitat per a l’època i 
exemple del desenvolupament en el qual es trobava el nostre poble, 
agrupant així els mercats que es feien a la plaça de la Malva i de la Sala, 
disposant de majors condicions d’higiene i comoditat.

El mercat va estar actiu fins al 15 de juliol de 1971, any en què va 
ser inaugurat l’actual mercat central en els terrenys del desaparegut 
Convent del Caputxins.

En 1975, l’antic mercat va ser enderrocat, i el solar que ocupava es va 
fer servir com a aparcament públic fins a 1986, any en què va començar 
la construcció de l’actual Casa de Cultura, inaugurada el 1987.

En la instantània de principis del segle XX que acompanya l’article 
es pot apreciar la part de l’antic carrer los Huertos. En la part esquerra 
de la foto apreciem la finca o casa contigua al mercat que encara es 
conserva en l’actualitat. La següent casa que fa cantó amb el carrer 
Nou (actualment, carrer Luis Martí), va albergar, entre altres coses: 
una clínica del metge N’Antonio Rico Jara, posteriorment la seu del 
Sindicat Vertical i l’escola de bolillos,etc. Hui en dia, aquest espai està 
ocupat per un modern edifici i una sucursal del Banco de Valencia.

A continuació, també s’observa en la imatge la posada de “Metxa”,  
coneguda posteriorment com la posada de “Germán”, construïda a 
principis del segle XX pel metge Luis Martí, i on en l’actualitat podem 
trobar tres blocs de vivendes familiars construïdes per la Caja de Aho-
rros del Sureste de España en la dècada dels anys 60 del passat segle.

En segon pla, al fons, s’aprecia perfectament la porta dels jardins de 
la part baixa del Casino, que estava situada uns metres més a la dreta 
que la que coneixem actualment, amb la seua tanca i porta originals 
de fusta.

Les finques situades en la part dreta de la foto actualment han desa-
paregut, existint en l’actualitat un solar.

Abans i ara Aquest mes el protagonista de la 
secció “Abans i ara” és l’antic mercat 
de Monòver, una joia regional que va 
marcar una etapa de la història de la 
societat monovera en el seu context 
social i econòmic a finals del segle 
XIX. Hui en dia, l’espai que ocupava 
aquest edifici és ocupat per la Casa de 
Cultura, inaugurada el 1987. 

Imatge de l’antic mercat de Monòver. Casa de Cultura. Foto: Pepe Bellot.
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La plaza de la Sala se convirtió en punto de 
encuentro para los monoveros durante la 

celebración de la Feria. El primer fin de sema-
na fue el turno para la Feria que se presentaba 
como de las 1.001 noches aunque en realidad 
pocas fueron las diferencias respecto a la 
Feria medieval de otras ediciones. De hecho, 
la magia de las mil y una noches solo estuvo 
cerca en los stands de grupos locales  como los 
alumnos de la Escuela Taller y la asociación 
Xinosa, ataviados para la ocasión.

Uno de los stands más exitosos fue el que 
ofrecía paseos en pony para los más pequeños, 
pero la oferta de esta Feria incluía propuestas 
para todas las edades. 

Aunque en este primer fin de semana, se 
contó con la participación de colectivos loca-
les, éstos tuvieron su gran día como siempre 
una semana después, bien en la zona que aco-
gió la Feria artesanal y las atracciones, o bien 
en la plaza de la Sala y Casa de Cultura con la 
Feria del libro y la zona oulet de la asociación 
de comerciantes. De nuevo fueron habitua-
les las paradas de centros educativos para 
recaudar fondos para actividades diversas, 
las de asociaciones culturales y deportivas, o 
los stands de las cofradías monoveras, entre 
otros.

Además, este año la hoguera también coin-
cidió con el domingo de Feria y por tanto fue 
la quema de ésta la que cerró el programa de 
actos en honor de Santa Caterina.

Por otra parte, las atracciones continuaron 
congregando a los más pequeños en el lugar 
de costumbre, con afluencia destacada duran-
te los días con precio a partir de un euro, una  
oferta irresistible para los padres dado que el 
coste sin descuento alcanza los 2,5 euros.

Los stands de juguetes, dulces y demás 
productos tampoco faltaron a una cita que 
se completó con otras actividades culturales 
puntuales como presentaciones de libros, 
teatro, el nuevo recital de canciones del grupo 

FERIA 2012

Un año más 
de Feria
La novedad más destacada de la última edición de la Feria 
fue la disgregación de esta celebración en dos fines de 
semana. Las actividades culturales y lúdicas se sucedieron 
hasta el encendido de la tradicional hoguera de Santa 
Caterina el pasado 25 de noviembre. Los Nanos i Gegants no faltaron a la cita el Domingo de Feria.

Ambiente de la Feria del libro en la plaza de la Sala.

Procesión de Santa Caterina previa a la hoguera.

Un stand de la Feria de las Mil y una noches.

local l’onque Pere el Bandero o el desfile de los 
Nanos i Gegants. La única nota negativa de 
esta pasada edición fue la lluvia que hizo acto 
de presencia durante el primer fin de semana. 
Ahora solo queda valorar los resultados por 
parte de la organización y por parte de los 
ciudadanos esperar a que el próximo año la 
Feria llegue una vez más puntual a su cita.
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festa uns dies més tard, ja que del 
8 de desembre es passa ara al 14.

INAUGURACIÓ BETLEM 
I d’una tradició que tracta 
d’implantar-se a altra que es recu-
pera després d’un any d’absència: 
el betlem de Santa Bàrbera. Les 
passades festes de Nadal es va 
trobar a faltar la visita a l’ermita 
per a veure el muntatge del bet-
lem que s’instal·la al seu interior 
però enguany, amb molt d’esforç, 
el naixement i demés escenes 
al voltant d’aquest podran ser 
admirades pels ciutadans que 
s’animen a muntar la costera. Les 
innumerables hores de treball 
que suposa el Betlem i la limita-
ció en quant a personal dedicat 

a aquesta tasca ha fet perillar un 
any més el seu muntatge però, 
finalment, ha sigut superior la 
il·lusió dels responsables perquè 
no es perda aquesta tradició. José 
Carlos Beneyto, Paco Aguilar i 
Luis Vidal estan de nou al front 
del treball, amb l’ajuda d’altres 
voluntaris que han manifestat 
el seu interés per col·laborar. Les 
tasques de muntatge s’iniciaven 
el passat 4 de desembre, festivitat 
de Santa Bàrbera i acabaran el dia 
24 per a la seua inauguració, pre-
vista per a les sis de la vesprada.

 Una vegada inaugurat, el Bet-
lem es podrà visitar el 24, Nit de 
Nadal, a partir de les dotze de la 
nit, mentre que l’horari de visites 
durant els dies festius serà d’onze 

Des de la Regidoria de Festes 
es donen les últimes pinze-

llades als diferents actes que, com 
cada any, s’organitzen per a cele-
brar el Nadal. La visita de l’Herald 
Reial, la tradicional cavalcada que 
presentarà novetats destacades o 
la visita al betlem de Santa Bàr-
bera seran cites obligades durant 
les pròximes setmanes. I per anar 
preparant-nos, arriba la inaugura-
ció de l’arbre instal·lat a la plaça 
de la Sala. Tot això sense oblidar 
que l’oferta cultural durant 
aquestes festes també és d’allò 
més interessant i abraça des del 
tradicional concert de Nadal de 
l’agrupació musical La Artística 
fins a teatre per als més menuts. 
A més, tampoc faltarà altra edició 
dels Navijocs per tal que durant el 
període de vacances els pares que 
han de seguir treballant puguen 
disposar d’un espai on els seus 
fills reben l’atenció corresponent 
al temps que gaudeixen d’una 
variada oferta de tallers i altres 
activitats d’allò més divertides.

ENCESA DE L’ARBRE
L’agenda nadalenca, després de 
l’experiència de l’any anterior, 
torna a inaugurar-se amb l’acte 
d’encesa de l’arbre que s’instal·la 

a la plaça de la Sala amb l’arribada 
del Nadal. En la primera edició la 
proposta va comptar amb una 
elevada participació i, per tant, 
des de l’àrea de Festes s’ha con-
siderat oportú incloure aquesta 
activitat en el programa preparat 
per a l’ocasió. 

El divendres 14 de desembre 
a les 17:30h la convocatòria ens 
portarà davant de l’ajuntament 
on novament ens esperaran 
paradetes de castanyes, moscatell 
i xocolate. Els alumnes de l’Escola 
Taller Monte Coto col·laboraran 
en l’organització d’aquest acte 
on els xiquets i xiquetes poden 
acudir vestits de castanyers i 
castanyeres contribuint així a 
l’ambientació nadalenca de la 
plaça de la Sala.

En 2011 es van repartir en 
aquesta cita un total de sis-centes 
racions de xocolate i bolleria, 
xifra que no obstant això va ser 
insuficient per a cobrir l’elevada 
demanda dels assistents en 
superar-se les previsions ini-
cials. Enguany s’espera que la 
resposta siga igual de nombrosa 
i que l’encesa de l’arbre passe a 
convertir-se en una tradició més 
del Nadal. L’únic canvi respecte a 
l’any passat és l’ajornament de la 

De l’encesa 
de l’arbre a 
la cavalcada 
dels Mags 
d’Orient

Els Reis durant l’última visita a Monòver. Foto: El Jardinet.

ACTES DE NADAL
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del matí a dos de la vesprada, i de 
cinc a nou de la nit. Els laborals, 
l’ermita estarà oberta per aquells 
que vulguen veure el betlem en 
horari exclusivament de huit de 
la vesprada a nou de la nit.

VISITA DE L’HERALD REIAL
Com no podia ser d’altra manera, 
el guió d’actes preveu també dies 
abans de l’arribada dels Mags 
d’Orient la visita de l’Herald 
Reial, el qual es traslladarà a 
Monòver per a recollir les cartes 
dels xiquets per a Melcior, Gaspar 
i Baltasar. El dissabte 29 de dese-
mbre s’espera la seua arribada a 
les quatre i mitja de la vesprada 
a l’ajuntament des d’on es diri-
girà a l’ermita de Santa Bàrbera 
acompanyat de la música de la 
colla El Xirivell i d’aquells que ho 
desitgen. 
Com cada any, al llarg de la ves-
prada, els xiquets podran accedir 
a l’interior de l’ermita per a fer-li 
arribar les seues peticions però, 
enguany com a novetat, aquest 
acte es complementarà amb un 
taller de globoflèxia per tal que 
l’espera siga més entretinguda, 
tot sense oblidar l’opció de calfar-
se amb un bon xocolate preparat 
des de l’associació de veïns de 
Santa Bàrbera.

UNA CAVALCADA DIFERENT
Acte central de les festes de Nadal 
com sempre: la cavalcada. Els 
autèntics protagonistes de la nit 
de Reis, sens dubte, són els més 
menuts i precisament ells són 
els destinataris de la cavalcada, 
un acte que enguany, malgrat les 
dificultats econòmiques a l’hora 
de la seua organització, de segur 
captivarà el públic infantil. 

Des de la Regidoria de Festes 
s’ha fet un esforç per preparar 
una cavalcada atractiva per als xi-
quets ajustant-se a un pressupost 
mínim que reduïra les despeses 
respecte a l’edició anterior. Les 
sorpreses estan garantides des 
de l’arrancada de la desfilada 
que tancaran com no, Melcior, 
Gaspar i Baltasar, els quals estaran 
acompanyats enguany a la seua 
arribada a Monòver per altres 
personatges molt volguts pels 
xiquets com Mickey, Minnie, 

Blancaneus, Bugs Bunny, la 
Pantera Rosa o Bob Esponja entre 
altres. Una nit màgica on un 
trosset de Disney i la Warner es 
traslladarà als carrers de la nostra 
població per a fer les delícies dels 
seus seguidors. Tot sense oblidar 
al seguici que acompanya els 
d’Orient, els exòtics balls de 
Las Alcalinas, la vistositat dels 
malabars, la música a càrrec de la 
Colla El Xirivell i de l’agrupació 
musical La Artística, i com no, la 
participació també de les com-
ponents de les corts d’honor de 
Santa Bàrbera i Setembre 2012.

Un unflable gegant serà 
l’encarregat d’obrir aquesta desfi-
lada on les sorpreses per als més 
menuts seran constants i contri-
buiran així a què s’incrementen 
els nervis en una nit màgica que 
conclourà després de les paraules 
que els Mags d’Orient dirigiran 

al públic com és tradicional des 
del balcó de l’ajuntament. La cita, 
això sí, s’avança un poc en quant 
a horari ja que la calvalcada està 
prevista per al 5 de gener a les 
set de la vesprada, hora d’inici 
de l’acte a la Venta de Blai per a 
seguir posteriorment l’itinerari 
exacte al de l’any passat. 

PROPOSTES CULTURALS
En altre ordre de coses, la música 
i el teatre infantil també són pro-
postes a tenir en compte aquestes 
festes. El Teatre Principal acollirà 
el dissabte 22 de desembre a les 
20:30h el Concert de Nadal de 
l’agrupació musical La Artística, 
formació que una setmana abans, 
el dia 16, portarà a terme l’acte de 
recollida dels nous músics: Me-
lania Mellinas (clarinet), Marcos 
López (trompa), Roberto Brotons 
(trombó), Tomás Cortés (tuba) 

El tradicional Betlem torna a  l’ermita de Santa Bàrbera.

i Vicent Beltran (oboe). Sota la 
direcció d’Emilio José Alpera 
Alted el programa en aquesta 
ocasió s’obrirà amb el pasdoble El 
capitán, per continuar amb Music 
for a movie picture i la Marcha esla-
va. Ja en la segona part les peces 
seleccionades per aquest concert 
de Nadal han sigut: Ivanhoe, 
Rikudim, A Christmas Special, El 
pequeño tamborilero i la tradicio-
nal Marcha Radetzky.

D’altra banda, l’opció per a 
compartir els dies de Nadal al 
teatre amb els xiquets també és 
possible en tant que des de la 
Biblioteca Municipal s’ha orga-
nitzat la representació d’Unas 
navidades diferentes, a càrrec de 
Pàmpol Teatre. Serà el dijous 27 
de desembre a les sis de la vespra-
da en la Casa de Cultura.

NAVIJOCS
I per a completar l’oferta, una ve-
gada més, els pares compten amb 
els Navijocs per tal que durant el 
període de vacances escolars, els 
xiquets puguen passar els matins 
entre jocs, tallers i propostes 
d’allò més entretingudes. La 
iniciativa de Joventut comptarà, 
a l’igual que ocorreguera aquest 
estiu, amb la col·laboració dels 
alumnes de l’Escola taller Monte 
Coto, els quals estaran al front 
d’aquesta activitat. 

Les instal·lacions del col·legi 
Ricardo Leal acolliran els parti-
cipants en els Navijocs, els quals 
novament tindran l’oportunitat 
de trobar-se amb els qui van ser 
els personatges més famosos de 
l’estiu, Willy Fog i companyia, 
preparats per a compartir amb 
ells ara altres jocs i tallers amb 
temàtica nadalenca. 

Les inscripcions es poden 
realitzar fins al 19 de desembre 
a les instal·lacions de Punt Jove. 
L’horari dels Navijocs serà de 9:00 
a 13:00h els dies 26, 27 i 28 de 
desembre; i el 2, 3 i 4 de gener. 
L’activitat una vegada més va 
dirigida a xiquets i xiquetes amb 
edats compreses entre els 2 i 12 
anys, als quals esperen sorpreses 
diverses, tallers, contacontes i 
activitats de tot tipus envoltades 
en l’especial ambient de les festes 
de Nadal.

Melcior, Gaspar i Baltasar arriben enguany 
envoltats per la màgia de Disney amb la 
companyia de personatges molt coneguts.

A l’ermita de Santa Bàrbera es treballa ja en 
el muntatge del tradicional Betlem que torna 
després d’un any d’absència.
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Clase práctica

Durante el fin de semana del 
11 y 12 de noviembre tuvo 

lugar en el Aula de la Naturaleza 
de Casas del Señor, la acampada 
que compartieron los premiados 
en la última edición de Opera-
ción Fama. Los grupos ganadores 
del concurso convocado por la 
Concejalía de Juventud  disfru-
taron así de actividades diversas 
donde una vez más el baile tuvo 
un  protagonismo destacado. 
Pero, sin duda la actividad 
principal fue la Master Class que 
recibieron y que estuvo a cargo 
de Dima, componente de Estudio 

42, grupo de Elda que ha resulta-
do ganador de Operación Fama 
en ediciones anteriores y que 
este año, formó parte del jurado, 
además de participar en el acto 
pero fuera de concurso.

En principio la Master Class 
estaba previsto que se realizara en 
las pistas deportivas del Aula de la 
Naturaleza, pero la lluvia obligó 
a que se trasladara al pabellón 
polideportivo de Monóvar. Unos 
setenta jóvenes siguieron atenta-
mente las indicaciones del monitor 
encargado de esta sesión de baile 
que todos supieron aprovechar.

Durante la última edición 
de la Feria, se celebró en 

Monóvar el IV encuentro de 
malabaristas y circo, una vistosa 
concentración que se prolongó 
a lo largo del fin de semana. 
Las instalaciones de Punt Jove 
se convirtieron en el principal 
punto de reunión para los parti-
cipantes aunque las actividades 
incluidas dentro de la progra-
mación de esta convocatoria se 
trasladaron también a otros rin-
cones de la población como  la 
Casa de Cultura o la plaza de la 
Sala.

El guión de actos se inauguró 
el viernes 23 de noviembre con 
talleres diversos de  mazas, pelo-
tas, diábolos, cariocas..., donde 
los asistentes pudieron practicar 
cada una de estas disciplinas. 

Esta primera jornada terminó 
con una exhibición de artistas 
locales y comarcales, para conti-
nuar al día siguiente con nuevos 
talleres, charlas informativas, 
una gala de circo y una exhibi-
ción artística para mayores de 18 
años. Pero, el acto central fue el 

Los malabaristas 
toman la calle

Los zancudos 
acrobáticos  
cautivaron al 
público con su 
habilidad y destreza

ENCUENTRO DE MALABARES MASTER CLASS

Exhibición de los participantes en este encuentro de malabaristas.

Participantes en la Master Class impartida en el pabellón municipal.

Desde la Concejalía 
de Juventud se ha 

programado una sesión 
de cuentos coincidiendo 
con las vacaciones de 
Navidad. 

Bajo el título de Cuen-
timientos se presenta esta 
sesión dirigida al público 
infantil donde los senti-
mientos serán la base de 
las historias seleccionadas 
para esta actividad.

La sesión de cuentacuentos tendrá lugar en el salón de actos de Punt 
Jove el jueves 3 de enero a las 18:00h, y a la misma quedan invitados 
todos aquellos que quieran sumarse a esta propuesta navideña.

Cuentimientos
CUENTOS 

pasacalle que ya el domingo por 
la mañana culminó a las puertas 
del Teatro Principal donde a 
ritmo de batucada los partici-
pantes dieron buena cuenta 
de sus habilidades, llamando 
especialmente la atención los 
zancudos acrobáticos que, pese 
a su juventud, demostraron ser 
unos expertos en la materia.

La cita incluyó además, unas 
olimpiadas malabaristas y un 
campeonato de voley-maza en 
el parque del Salitre, para cerrar 
este intenso fin de semana con 
la muestra de malabares de fuego 
que se realizó durante la quema 
de la hoguera de Santa Caterina 
a las puertas de la iglesia.

Una de las sesiones de cuentos en Punt Jove.
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PUBLICACIONS

Presentació de llibres

Unas navidades diferentes és el títol amb 
què es presenta l’espectacle de titelles que 
tindrem a la Casa de Cultura el dijous 27 de 
desembre a les 18:00h. La companyia Pàmpol 
Teatre, coneguda entre el públic infantil, serà 
l’encarregada de fer gaudir els assistents amb 
aquest espectacle ple de sorpreses, que fomen-
ta la cooperació i el consum responsable d’una 
forma divertida. La proposta la llancen des de 
la Biblioteca com una alternativa més per al 
període de vacances. El preu de les entrades 
serà de dos euros.

Tres han sigut els llibres que s’han presen-
tat a Monòver en les últimes setmanes. 

El primer d’ells va ser El parlá monover de 
Matías Deltell Maqueda, un diccionari que 
s’acompanya a més d’articles diversos sobre 
els costums de Monòver. Rafael Maluenda 
va ser l’encarregat de presentar oficialment 
aquesta publicació de 750 pàgines que va 
comentar “deixa de manifest la constància 
de l’autor en la seua elaboració i ve a complir 
el seu desig perquè no es perda el parlar de 
Monòver”. Matías va estar acompanyat a 
més en la taula per l’Alcalde, pel regidor de 
Cultura i pel filòleg Hèctor Càmara.

Però, l’agenda de presentacions continua-
va endavant dies més tard a la Casa Museu 
Azorín amb ¿Qué es la historia?, un conjunt 

de textos de José Martínez Ruiz, Azorín, 
molts d’ells inèdits, que estaven oblidats en 
l’hemeroteca. Una sèrie de reflexions sobre 
l’ofici d’historiador, seleccionades, prologades 
i editades per l’investigador Francisco Fuster. 
L’acte va comptar amb la participació del regi-
dor de Cultura, Carlos Maluenda i del cronista 
oficial, Marcial Poveda.

I per últim, novembre va servir també per 
a presentar al nostre municipi El sant del dia, 
publicació on Alfons Llorençs espigolant en 
costums ancestrals o més recents, ens proposa 
reflexions per a cada dia de l’any. El vicari 
de Calp, Paco Bernabé, va presentar el llibre 
en un acte on a més el grup l’onque Pere el 
Bandero va interpretar algunes cançons de 
Monòver amb sants com a protagonistes.

Presentats a Monòver El parlá monover , El sant del dia i ¿Qué es la historia?

BIBLIOTECA 

Presentació d’El Sant del dia a la Casa de Cultura.

Contacontes 

Titelles 

Presentació d’El parlá monover.

EXPOSICIONS

Fotografia i 
molt més

Els integrants de l’Associació d’Amics de la 
fotografia de Monòver van inaugurar en la 

passada edició de la Fira una mostra conjunta 
que plasma el gust i les inquietuds de tots ells  
en posar-se darrere de la càmera. Un total de 28 fotògrafs han format part d’aquesta interessant 
exposició que hem pogut visitar al Kursaal Fleta durant les últimes setmanes. Ara, agafa el relleu 
“Interart”, altra mostra conjunta en la qual tindrà cabuda la fotografia però també la pintura i 
escultura. 

Juanjo Maestre, María Cerdá, Caterina Fusco, Rafa Poveda, Paco Alberola, Toni Martínez i 
Ramon Molina, integren el grup d’artistes que ens presenten alguns dels seus treballs a aquesta 
mostra. La inauguració està programada per al divendres 14 de desembre a les 20:00h. La sala 
acollirà aquesta exposició fins al 5 de gener.

Mostra de fotografia en el Kursaal.

L’Hora del conte de la Biblioteca Pública 
presenta el pròxim 12 de desembre Contes 

de Nadal, sessió a càrrec de Conta3 Teatre, 
subvencionada per la Diputació d’Alacant. Els 
més menuts començaran així a endinsar-se en 
les festes nadalenques a través de les històries 
preparades per a l’ocasió. La sessió es portarà 
a terme a les sis de la vesprada a la Casa de 
Cultura i l’entrada serà lliure.
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La cofradía del Vino del Reino de la Monas-
trell celebró el pasado 11 de noviembre en 

Monóvar su anual Gran Capítulo, acto que 
condensa toda la actividad anual de este co-
lectivo, así como la ceremonia de investidura 
de los nuevos Cofrades de Número. 

El objetivo de esta cofradía es destacar los 
valores tradicionales y culturales del vino, 
además de difundir y exaltar las características 
de los vinos Monastrell. De ahí que el acto 
sirviera también para designar a los Cofrades 
de Honor y de Mérito, título que reconoce a 
las personas que han destacado por su acti-
vidad y por ensalzar las cualidades del sector 
vitivinícola.

La jornada en Monóvar comenzó con una 
misa y posterior recepción de las autoridades 
en el Kursaal Fleta, trayecto en el que estu-
vieron acompañados por la colla El Xirivell. 
Posteriormente, el guión de actos continuó 
en el Teatro Principal con la bienvenida a los 
nuevos miembros, acto en el que también 
intervino Rafael Maluenda Verdú, Vicesíndic 
del Grupo Parlamentario Popular en las Cor-
tes Valencianas, responsable de la glosa que 
se presentó bajo el título de La Monastrell joya 
de la corona. 

 La jornada terminó compartiendo una 
comida de hermandad que puso el punto y 
final a esta celebración.

El passat 10 de novembre, Bloc-Compromís 
de les Valls del Vinalopó va celebrar el 

Congrés Comarcal per a definir les principals 
línies d’actuació de la formació i renovar 
l’Executiva Comarcal. El full de ruta del partit 
passa per fer crèixer el projecte de Compromís 
i oferir-lo al poble valencià com la garantia 
de la defensa d’un horitzó de vida digna per 
a totes les persones, per davant de l’avarícia 
dels mercats i dels bancs. Així mateix, Bloc-
Compromís es proposa l’objectiu de donar 
a conèixer entre la ciutadania la matriu so-
cioeconòmica en què es basa Compromís per 
a eixir de la crisi: l’economia del bé comú, que 
supera el model capitalista fomentat en la 
competitivitat i ens proposa un altre basat en 
el respecte als valors humans i la cooperació. 
Este sistema l’està aplicant amb molt d’èxit en 
les poblacions on governa, com per exemple 
Muro d’Alcoi.

Per a dur a terme estos objectius d’una ma-
nera efectiva, Bloc-Compromís s’ha plantejat 

Durante el mes de noviembre las farma-
cias  monoveras secundaron también la 

huelga indefinida mediante la cual plantaron 
cara a los impagos de la Consellería. La deuda 
de 174 millones en Alicante correspondiente 
a las recetas dispensadas en los últimos cinco 
meses y medio, llevó a los farmacéuticos a 
manifestar de esta manera su malestar y las 
dificultades con que cuentan para seguir ade-
lante.  A lo largo del año han sido diversas las 
convocatorias de huelga planteadas aunque 
finalmente siempre se alcanzaba un acuerdo 
al llegar al compromiso de un calendario de 
pago por parte de la Conselleria. Sin embargo,  
según la farmacéutica Nuria Canales, “siem-
pre han mentido con el calendario de pago y 
llega un momento en que solo se puede con 
el dinero sobre la mesa”.

Desde el colectivo de farmacéuticos se ha 
hecho hincapié en señalar que “están dejando 
solas a las farmacias, que están financiando 
los medicamentos de toda la Comunidad”. 
Según Canales, “los farmacéuticos están pa-

INVESTIDURA

Nuevos cofrades

CONGRÉS COMARCAL

Bloc-Compromís renova executiva

PROTESTA

Difícil situación para las farmacias
Las farmacias monoveras se unieron también a la huelga indefinida convocada 
a nivel autonómico ante la deuda de la Generalitat.

gando la Sanidad a coste de unos créditos que 
los Bancos no quieren dar ya y la situación 
ha llegado al límite al no tener dinero para 
comprar más medicamentos”. De hecho, se 
ha llegado al desabastecimiento de determi-
nados medicamentos y todo ello agravado 
además por el hecho de que en Monóvar “el 
90% de los medicamentos dispensados son 
por Seguridad Social”. Al cierre de esta edición 
la huelga era desconvocada.

Recepción en el Kursaal Fleta.

BLOC-COMPROMÍS millorar la seua implantació en la comarca. 
En este sentit, cal destacar la recent creació 
d’un col·lectiu de Compromís a Monòver, en 
principi sota el paraigua de Joves amb Com-
promís, que s’uneix als col·lectius de Novelda, 
Petrer i el Pinós. A més, s’han intensificat els 
contactes a Elda, on el propòsit és sumar-se 
a l’agrupació local d’Els verds i consolidar 
una potent candidatura de Compromís per a 
2015, i a la Romana, on es pretén presentar 
per primera volta una candidatura valencia-
nista per a la pròxima contesa electoral.

Pel que fa a la renovació de l’Executiva 
Comarcal, el regidor de Petrer, David Navarro, 
ha sigut reelegit com a secretari comarcal. Els 
altres membres de l’Executiva són el regidor 
del Pinós, Juan Carlos Navarro, els novelders 
Carles Sala, Sílvia Anna, M. Carmen Forniés 
i Juli M. Amorós, i la jove monovera Irene 
Valero. A més, han sigut elegits com a repre-
sentants al Consell Nacional del partit els 
novelders Carles Sala i Sílvia Anna i el petrerí 
Miquel Campello. 

Rafael Maluenda durante su intervención.

Las farmacias han cubierto el servicio por turnos.
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La Concejalía de Comer-
cio ha convocado la VII 

Edición del Concurso de 
Escaparatismo Navideño 
para incentivar y premiar 
a los comerciantes que 
con su esfuerzo apoyan 
la promoción y mejora de 
la imagen del comercio 
de nuestra ciudad con 
una decoración especial 
de sus escaparates. La 
convocatoria está abierta 
a la participación de 
todos los establecimientos 
comerciales minoristas ubicados en bajos comerciales y los agrupados 
en el Mercado Municipal, exceptuando a los ganadores del premio 
especial de la edición anterior. Las  inscripciones pueden presentarse 
hasta el viernes 14 de diciembre de 2012 en el punto de Información 
del Ayuntamiento, o bien enviarse por  fax al 965 47 09 55 o e-mail: 
adl@monovar.es.  Los premios en la modalidad de establecimiento fijo 
permanente han quedado fijados en dos premios de 350 euros cada 
uno, y un premio especial dotado con 600 euros. Mientras que en la 
modalidad de puesto del mercado central serán dos premios de 150 
euros más un premio especial dotado con 400 €.

La asociación “Amigos del Be-
lén de Monóvar y pedanías”, 

con el patrocinio de la Concejalía 
de Medios de Comunicación, 
ha organizado el XI concurso de 
belenes de Monóvar y pedanías, 
en el cual podrán tomar parte 
belenes instalados en domicilios 
particulares, asociaciones, es-
tablecimientos comerciales, 
colegios e iglesias.

 Dividida en categorías dife-
rentes  como grupos familiares, 
escolares, entidades y portales, 
la convocatoria va dirigida a be-
lenistas residentes en Monóvar 
y pedanías, excepto Maestros 
Belenistas.

Las inscripciones se realizarán 
en las instalaciones de Radio Mo-
nóvar antes del 19 de diciembre, 
visitando el jurado los belenes 
participantes los días 20 y 21. 
Durante la visita se procederá a 
la filmación de los montajes para 
su posterior emisión a través de 
la web de Televisión de Monóvar.

La Lotería Nacional dibujó el 
pasado mes de noviembre 

una amplia sonrisa en el rostro 
de los monoveros que resultaron 
agraciados con el primer premio 
de este sorteo. 

El número premiado fue el 
59.217, del cual se vendieron sie-
te décimos en la tapería Baldés de 
nuestro municipio. Los afortuna-
dos fueron el propio propietario y  
clientes del establecimiento entre 
los que éste repartió los décimos.

De este modo, cada uno de 
ellos se embolsó la cantidad de 
100.000 euros, una cifra destaca-
da más en la actualidad.

Según Juan, propietario del 
local, jugaban al mismo número 
desde la inauguración de la 
tapería, una tradición que por el 

PREMIO

La suerte de la lotería

COMERCIO 

Escaparatismo 
navideño

CONCURSO

Belenes a concurso

El jurado, compuesto por 
belenistas consolidados, repre-
sentantes del ayuntamiento y 
miembros de RTVM, valorará la 
creatividad y elaboración de los 
belenes inscritos en esta convo-
catoria.

La entrega de trofeos a los 
ganadores tendrá lugar el 27 de 
diciembre en un acto público que 
se realizará en la Casa de Cultu-
ra.  Como en años anteriores se 
espera que la participación sea 
importante.

Juan repartió la suerte entre algunos clientes.

momento siguen manteniendo a 
pesar de haber sido agraciados ya 
con este importante premio.

Uno de los afortunados que 
seguía el sorteo, fue el primero en 

enterarse de que la suerte había 
estado de su parte, comunicando 
la buena notícia a quien le había 
vendido el décimo. A partir de 
ahí, y en solo unos minutos ya 

era el comentario general de la 
población.

Algunos de los premiados lo 
celebraron esa misma noche con 
una cena pero los excesos no han 
ido mucho más allá. Consciente 
de la situación actual, Juan de-
claró a esta publicación que de 
momento ha decidido guardar 
el premio “porque parece que el 
año que viene va a ser peor”. 

Por un motivo o por otro, lo 
único cierto es que a todos los 
premiados les ha venido bien este 
balón de oxígeno, y aunque su 
rutina no se haya visto alterada 
en exceso, pueden sentirse algo 
más aliviados, y con total seguri-
dad, las próximas fiestas serán un 
poco diferentes. Al resto no nos 
queda más que esperar.
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Con motivo de la “Fira de Santa Caterina”, 
en nuestro colegio siempre se preparan 

una serie de actividades para trabajar con los 
niños este acontecimiento tradicional que 
tanto les gusta. 

Este año comenzamos las actividades con 
una muestra de malabares en el centro. Un 
grupo de malabaristas vino a nuestro patio y 
nos enseñó todo lo que son capaces de hacer 
con las mazas, las pelotas, los platos chinos y  
todos las cosas que salieron de aquella maleta 
que les acompañó durante toda la actuación.  
Fue una tarde muy especial y muy divertida, 
ya que incluso algunos profesores y profesoras 
se atrevieron a montar en una minibicicleta 
y nos hicieron reir hasta el final. Luego, 
disfrutamos del encuentro de malabares que 
se celebró en Monóvar y muchos de nosotros 
no nos perdimos ninguna de las actuaciones 
preparadas.

Como también nos encanta la feria del 
libro, no podía faltar un cuentacuentos, 
esta vez a cargo de Chelo y Ferran, que nos 
prepararon una serie de cuentos de otoño y 
que nos contagiaron las ganas de aprender los 
nombres de los frutos que tenemos en nuestra 
comarca y que algunos de nosotros ni siquiera 
conocíamos:  el “gingol”, el membrillo, la 
bellota, el boniato y algunos más.

Sentimos la magia de pasear sobre las hojas 
secas y disfrutamos de sus interesantes y fan-
tásticos relatos.

Para acabar la semana, y después de un mes 
preparando talleres en las clases, llegó la FIRA 
SOLIDÀRIA, que anualmente se prepara en el 
centro con el fin de recaudar dinero para la 
misión de la India que tienen las Religiosas 
Calasancias. Todo el centro se volcó en la 
preparación de la Fira, y fueron muchos los 
talleres que con ilusión se confeccionaron en 

ACTIVIDADES ESCOLARES

Feria Solidaria

Cuentacuentos a cargo de Chelo y Ferran. Visita de los padres a los puestos de los niños.

las clases: adornos navideños, libretas, hadas, 
salvamanteles, botes, pulseras, broches, jue-
gos de mesa, bolis, etc.

A las tres de la tarde los más mayores sa-
lieron a preparar los puestos y a las cuatro se 
abrieron las puertas del centro y los padres, 
abuelos, tíos y amigos, llegaron dispuestos a 
colaborar en el proyecto que este año que-
ríamos financiar: un plato de comida al día 
para los 270 niños que estudian el el centro de 
Derang, India, y la compra de algunos libros 
de texto.

Al terminar la FIRA, una gran alegría 
inundó a todos los que estábamos presentes 
recogiendo y contabilizando todas las ayudas, 
¡casi 1000 euros se habían recaudado en tan 
sólo una hora y media!

Menuda alegría para todos y qué satisfac-
ción más grande saber que otro año más los 
padres del centro habían puesto su granito de 
arena en conseguir que al menos un grupo de  
niños de la India pudieran tener una vida un 
poquito más agradable.

Desde estas páginas queremos agradecer la 
colaboración de todos aquellos que participa-
ron en la FIRA SOLIDÀRIA, y hacerles ver que 
sin ellos, todo lo conseguido no hubiera sido 
posible.

Acababan los días de cole y  empezaba el fin 
de semana de Santa Caterina, el fin de semana 
que todos esperábamos para poder disfrutar 
de las atracciones que tenemos en el campo 
Marín, de la hoguera de Santa Caterina y de 
los paseos por los puestos de la feria del libro 
y de la feria de juguetes. 

Otro año más, hemos sido felices y hemos 
disfrutado de momentos inolvidables. Gracias 
a todos los que lo habéis hecho posible. Y 
hasta el año que viene. 

COLEGIO DIVINA PASTORA

DEPORTES

San Silvestre
Desde la Concejalía de Deportes se ha 

organizado un año más, una de las prue-
bas deportivas de mayor importancia a nivel 
local como es la San Silvestre monovera. Este 
año la prueba tendrá lugar el domingo 30 de 
diciembre, con salida a partir de las 11:00 h 
para los menores y a partir de la 12:30 h para 
la categoría absoluta.

Las inscripciones se pueden realizar a través 
de la web www.mychip.es hasta el 28 de 
diciembre, sin posibilidad de realizar inscrip-
ciones el mismo día de la prueba por motivos 
de organización.

Como en ediciones anteriores la salida y 
meta se situará en la plaza de la Sala, siendo 
el recorrido de la prueba por circuito urbano 
para todas las categorías.

Respecto a la distancia a recorrer, ésta estará 
entre los 400 y 2.700 m para los menores y en 
los 5.500 para los participantes en categoría 
absoluta.

Todos los participantes en categoría peques, 
infantil y alevín tendrán su medalla al finali-
zar la prueba, dentro de la cual se establecen 
diferentes premios. Además, se sorteará un 
jamón entre los corredores de todas las cate-
gorías, y en las bases se establece también un 
premio al mejor disfraz, ya que la imaginación 
en la indumentaria es otro de los clásicos de 
este evento deportivo.

Se espera que la participación sea destacada 
y que sean muchos los que se animen a despe-
dir el año practicando deporte.
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Un total de once equipos han comenzado 
ya la competición dentro de los Juegos 

Escolares, actividad promovida desde la 
concejalía de Deportes en colaboración con 
los centros educativos de la población. Los 
primeros en inaugurar estos Juegos fueron los 
equipos de la categoría de alevines, sumándo-
se ya en la segunda jornada de la competición 
los benjamines.

El primer deporte elegido para estos Jue-
gos escolares ha sido el balonmano, al que 
seguirán en meses sucesivos el fútbol sala y 
baloncesto, disciplinas abiertas a la partici-
pación de los que estén interesados aunque 
no  tomen parte de esta primera fase de los 
Juegos.

Beatriz Morales, coordinadora de la activi-
dad, destaca la importancia de revitalizar estos 
Juegos, al tiempo que considera fundamental 
la implicación de todos: ayuntamiento, 
colegios, entrenadores, jugadores y padres, 
contribuyendo así a la motivación de estos 
jóvenes jugadores. Es por ello que se apela a 
la participación de los padres en los partidos 
que se disputan los viernes por la tarde en 
el pabellón, ya que la importancia de jugar 
envueltos de un ambiente adecuado favorece 
la motivación e implicación de los jugadores.

Además de introducir a los pequeños en 
deportes no habituales, esta actividad busca 
destacar el juego escolar por encima de la 
competitividad, fomentando por tanto el 
compañerismo entre los centros educativos 
de la población.

Conscientes de la importancia de incidir en 
la práctica de deporte desde la infancia, desde 
la organización se plantean también otro tipo 
de actividades puntuales orientadas a introdu-
cir a los más jóvenes en otros deportes como 
puede ser la natación o incluso la petanca. 
Pero de momento, la atención está centrada 
en estos Juegos Escolares para los que los 
participantes se preparan semanalmente con 
los entrenamientos que se llevan a cabo en los 
centros. 

Los siete equipos de alevines y cuatro de 
benjamines inscritos en la competición están 
en marcha y su evolución puede verse refleja-
da en los partidos que disputan cada viernes 
por la tarde en el pabellón, donde esperan 
contar con un buen ambiente.

JUEGOS ESCOLARES

Una oportunidad para conocer 
otros deportes

Equipos Azorín y Cervantes C, categoría benjamín.

Caervantes A, categoría benjamín. Cervantes B, categoría benjamín.

Primera jornada de los Juegos Escolares con los equipos de alevines.
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Aunque siguen las obras en el 
Ayuntamiento, la primera 

fase de las mismas ha finalizado y 
los ciudadanos que requieren de 
consultas o trámites en el registro 
ya no han de dirigirse a la prime-
ra planta del consistorio sino que 
directamente pueden efectuar sus 
gestiones en la planta baja. Así, 
ahora la primera área de trabajo 
con que se encuentran los usua-
rios es la zona que comparten 
registro, padrón municipal, catas-
tro e información. De este modo, 

se ha procedido a solucionar 
los problemas de accesibilidad 
que suponía el emplazamiento 
anterior. 

Mientras en esta zona ya se 
trabaja con normalidad, las obras 
continúan en la primera planta 
con la adecuación de una sala de 
reuniones y despachos. Asimismo 
en los próximos días se procederá 
al traslado de las dependencias 
de educación ya que el espacio 
destinado a esta concejalía prác-
ticamente está acabado.

Primera fase finalizada

En el Pleno del día 7 de junio 
de 2012, decían que ahora sin 

el GIMV, como el PSOE y el PP 
somos partidos más responsables, 
todo va a marchar mucho mejor, 
dedicándose alguna que otra flor 
cariñosa el uno al otro, con un 
manifiesto claro de que después 
de muchos días reunidos existía 
entre ellos un pacto/acuerdo. 
Incluso estos partidos votaron 
juntos las modificaciones de las 
partidas de la piscina 440.000 
euros y la de 660.000 euros del 
Plan de Choque del 2011, partida 
que vimos irregular utilizarla.

Ahora, la otra cara de la mo-
neda, la verdadera: la gestión del 
ayuntamiento de Monóvar no 
es un juego y el PP, PSOE están 
jugando con los intereses y la 
estabilidad de todos los vecinos 

de Monóvar.  No consiguen llevar 
la gestión con 14 apoyándose y 
3 en la oposición. Ya se pelean 
hasta por las comas de las mocio-
nes, anteponiendo los intereses 
partidistas a los intereses de los 
ciudadanos.

En el punto del alumbrado, 
el GIMV, votó en contra por no 
estar de acuerdo con el pliego 
presentado, el cual en vez de 
ofrecer ahorros al ayuntamiento, 
propone un beneficio adicional 
para la empresa. YA ESTAMOS 
COMO CON LO DEL AGUA!!!

Esperamos por el bien de todos 
los vecinos una pronta estabilidad.

Aprovechamos para felicitar 
a todos los ciudadanos, deseán-
doles paz y felicidad en estas 
navidades y prosperidad para el 
2013.

Cómo han cambiado 
las cosas

El 
BLOC 
PROGRESSISTA 
vos desitja
Bon Nadal i 
Feliç 2013

La corporación Municipal les 
desea unas felices fiestas 

y un próspero 2013

OBRAS
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E n el último pleno el gobierno 
del PP presentó un punto 

en el orden del día en el que se 
trataba la aprobación del pliego 
de condiciones para contratar a 
una empresa que se encargaría 
del costo y mantenimiento del 
alumbrado público de nuestra 
ciudad. 

El PSOE votó en contra por 
una sencilla razón económica. 
El futuro contrato a la empresa 
concesionaria podría costarnos 
alrededor de 70.000 euros anuales 
más de lo que actualmente nos 
cuesta este servicio. El portavoz 
del PP calificó de “fantástico” el 
estudio realizado por la concejala 
de servicios. Efectivamente era 
fantástico, pero para la empresa 
que se quedara con la concesión, 
que se iba a embolsillar un sucu-
lento beneficio.

No hay ninguna razón para 
que no sea el propio ayuntamien-
to el que se dedique a cambiar 
las bombillas del alumbrado por 
otras de bajo coste que ahorrarían 
alrededor de un 30% de electrici-
dad y con ese ahorro, y con las 
subvenciones que se reciben al 
realizar esta actuación, proceder 
a modernizar progresivamente 
nuestra instalación eléctrica. No 
es ninguna novedad. El ayunta-
miento de Aspe, gobernado por 
los socialistas, ya lo está llevando 
a cabo.

Ésta es una razón más que 
demuestra la poca implicación 
con el trabajo que tienen los con-
servadores monoveros. Algo que 
ellos podrían coordinar, prefieren 
entregárselo a una empresa priva-
da, que nos costaría más cara, y 
olvidarse de todo. No nos coge 
de sorpresa. El Partido Popular 
siempre ha colocado lo privado 
por encima de lo público, y éste 

es un ejemplo más de su afán pri-
vatizador y de las pocas ganas que 
tienen de gestionar directamente 
el dinero de los monoveros..., o 
quizá es que se vean incapaces de 
hacerlo.

Ahora, nos hemos enterado 
que van diciendo por ahí que el 
Partido Socialista no quiere mo-
dernizar el alumbrado público. 
Qué lástima que para convencer 
a sus votantes tengan que ir 
propalando semejantes embustes 
por la población. Por eso hemos 
querido aclarar este punto, por si 
el otro día en el pleno municipal 
no quedó suficientemente claro o 
los “populares” han confundido 
a algunas personas. 

El alumbrado público ha der 
ser eso, público, y no entregarle 
su gestión a una empresa privada. 
¡Qué se modernice el alumbrado 
de Monóvar!, pero que lo haga 
el ayuntamiento, mediante los 
concejales del grupo de gobierno 
y que le ahorren varios cientos de 
miles de euros a los monoveros 
en los próximos años con una 
buena gestión, que para eso 
cobran. Si nosotros estuviéramos 
en el gobierno no duden ustedes 
que así se haría. 

Sobre el punto de los im-
puestos, reiterarnos en lo que 
siempre hemos dicho. Congelar 
los impuestos a todos por igual 
es injusto. ¿Es justo que pague 
lo mismo una persona que gana 
40.000 euros al año que una que 
está en el paro?¿Es justo que 
pague igual una persona que 
tiene tres propiedades que otra 
que solo tiene una y además está 
parado? 

El PP tiene nuestra propuesta 
encima de la mesa desde el mes 
de junio; si no la aprueba es por-
que no quiere.

Alumbrado público e 
impuestos

En el pleno del día 15 de No-
viembre el grupo de gobierno 

propuso cinco puntos en el orden 
del día para su aprobación. Entre 
ellos, la gestión de la piscina 
cubierta, para que los usuarios 
puedan seguir disfrutando de 
las instalaciones sin que al 
Ayuntamiento le cueste un solo 
€, y la gestión del Punt Jove, un 
servicio que apostamos porque 
siga funcionando con el mismo 
horario pero costándonos un 
20% menos. 

Los otros dos puntos más 
trascendentales fueron la no 
aprobación de las ordenanzas, 
precios públicos y tasas para el 
año 2013. Desde el gobierno mu-
nicipal proponíamos actualizar 
todas las tasas incrementando 
simplemente el IPC, cosa que 
realizarán todas las empresas e 
instituciones a partir del nuevo 
año y que supondrá un sobrecos-
te a las arcas municipales, o sea 
a todos los monoveros. El PP no 
es partidario de subir impuestos 
que mermen los bolsillos de 
nuestros vecinos pero tampoco 
podemos perder de vista que si 
no actualizamos mínimo el IPC 
habrá un perjuicio irresponsable 
a las arcas municipales. Por poner 
ejemplos sencillos, aumentar un 
2’5% las ordenanzas supone que 
una tasa municipal que ronde los 
100€ pasaría a costar 102’5€, o 
servicios como el Climaterio que 
actualmente cuesta 13€ mensua-
les pasaría a valer 13,32€, es decir, 
no perjudica a los ciudadanos a la 
hora de abonar tasas o impuestos 
municipales, no perjudica a las 
arcas municipales que si verán 
como las empresas y proveedores 
aplican el IPC en sus facturas, 
y además a aquellas personas 
desempleadas o con problemas 

económicos se les bonificaría y 
ayudaría a la hora de pagar los 
tributos, cosa que ahora mismo 
no sucede. Pese a ello, incom-
prensiblemente, Bloc, GIMV y 
PSOE votaron en contra de que 
los desempleados no paguen o 
se les rebaje un 50%, y quienes 
sí puedan pagarlo que abonen el 
mínimo incremento del IPC.

Otro punto relevante fue el 
cambio del alumbrado público. 
Padecemos diariamente el tener 
un alumbrado público anticuado, 
un pueblo oscuro, con continuos 
apagones y muchos problemas, 
que además nos cuesta mucho 
dinero. Hemos estudiado cómo 
renovar el alumbrado público, 
haciéndolo más eficiente y que 
no cause problemas a todos, pero 
que además nos cueste menos 
dinero cada año en la factura. 
Con esta solución, se daría el 
alumbrado a una empresa de 
servicios, que nos renovaría todas 
las luminarias y se haría cargo del 
recibo de luz mensualmente, y 
una vez finalizada la amortiza-
ción de la inversión veríamos 
como el recibo bajaría en un 30% 
y tendríamos toda la instalación 
nueva, eficiente y eficaz. Este 
gran proyecto, que no supone un 
€ más, supondría que las averías 
se subsanaran inmediatamente y 
que nos haría un municipio más 
eficiente y sostenible en el uso de 
la energía, fue rechazado.

Vamos a seguir haciendo un 
Monóvar más cercano, accesible 
al ciudadano, más social, con 
el nuevo Centro de Día y el Co-
legio Canyís, un Monóvar más 
próspero, con nuevos servicios 
y mejores para todos. Frente a 
esa política del NO porque NO, 
queremos y ofreceremos MÁS y 
MEJOR Monóvar para todos.

Sí a Monóvar, 
Sí a los Monoveros

PP
Salvador Poveda
Alcalde de Monóvar
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SABÍA USTED que en Monóvar antes de nuestra Guerra Civil 
(1936-39) y después de los años 1940/43 aproximadamente, en el 
Ayuntamiento había un ordenanza o conserje que era muy popular, 
y su figura muy simpática. Era muy alto, espigado, muy tranquilo y 
con una sonrisa bondadosa. Llevaba puesta su gorra del Ayuntamiento 
siempre, nunca se la quitaba. Cuando se sentaba y cruzaba las piernas 
era un espectáculo verlas de lo largas que eran. Tenía una gran afición 
a los palomos deportivos, y en el mismo Ayuntamiento tenía su palo-
mar. En las fiestas de septiembre era el encargado de soltar los globos 
desde las últimas ventanas, y los niños lo seguíamos por el campo en 
un intento vano de coger alguno. Este tipo tan popular se llamaba 
Juan Bernabé Vidal, pero era más conocido por l’onque Piola. Aquellos 
tiempos y aquellos “personajes” ya no volverán, solo algunos pocos 
se acuerdan de l’onque Tordillo, l’onque Cabeso, l’onque Pepe Santa 
Bàrbera, Paco el loco, l’onque Salvaó, “el dels chambis” y algunos más. 
(Espero haberte complacido Juan Bernabé Alcaraz, nieto de l’onque 
Piola, vecino de Madrid). Hoy los “onques” ya han desaparecido.
SABÍA USTED que la Feria de Monóvar empezó su andadura en 1893, 
es decir, que esta edición cumple 119 años. Empezó y estuvo algunos 
años en la plaza de la Malva, y la calle Salamanca. Luego pasó a la 
plaza de la Sala, placeta Mollana y calle Mayor. Posteriormente, duran-
te muchos años estuvo instalada en la plaza de la Sala, barracones y 
atracciones. Después las atracciones se fueron a la calle Padre Juan Rico 
(carrer la Farina), después a la calle Maestro D. Joaquín, del número 1 
al 9, tramo donde antes estaba la pared de la posada, y las atracciones  
a la calle Padre Juan Rico, y si no me falla la memoria, al lugar actual, 
campo de Marín, calle Luis Vidal y Ronda de la Constitución. En el 
año 1906 dice el semanario El Pueblo que “la Feria está constituida por 
19 tiendas distribuidas del siguiente modo: quincalla,10; gorrerías,4; 
mantas, 4; juguetes, 4; hojalaterías, 2; zapaterías,2; rifas,2; ropa para 
niños, 1; óptica,1, género de punto, 1; relojería,1; peluquería,1; para-
guas,1; corsetería,1; sombrerería,1; peletería,1, cuadros y moldura,1; 
y turronerías,4. Como ya anunciamos, el número de feriantes ha 
sido mayor que el año pasado y los vecinos de Elda constituyeron la 
mayoría de los concurrentes, y según noticias fidedignas el domingo se 
despacharon en la estación del ferrocarril de dicho pueblo 600 billetes 
para esta ciudad”. Ahora hay dos ferias, la artesanal y la de siempre, y 
nadie saca ningún billete porque no hay estación.
SABÍA USTED que nuestro ilustre paisano Azorín dijo que el valen-
ciano es una hijuela del catalán. Cuando lo decía él si que será, pero 
es valenciano. Pues bien, “el parlà monovero” es un poco del catalán, 
un poco del valenciano y otro poquito del castellano, pero está regis-
trado en la Real Academia Española. Por los años 1964/66, había en la 
televisión española un programa llamado Las diez últimas, presentado 
por José Luis Peker, para profesores y catedráticos de universidades. Las 
preguntas eran muy difíciles, como por ejemplo: “pueblos españoles 
con dialecto propio”, y salió una que decía “¿qué idioma se habla en el 
pueblo dónde nació Azorín?”. Unos contestaron el castellano, otros el 
catalán y otros el valenciano. Ninguno acertó la pregunta y el presen-
tador abrió el sobre y leyó la respuesta que era: “el dialecto monovero”. 
Así que si algún amable lector no lo sabía, ya lo sabe.

Curiosidades
Complir els quaranta és el que té, de sobte s’incrementa la vessant 

sentimental i et dóna per retrobar-te amb el teu passat. Amb 
l’ajuda de Facebook i l’empenta d’alguna persona més decidida, res 
més fàcil. Als quaranta sembla que és el moment idoni per a posar 
en marxa la maquinària dels records i tornar a compartir experiències 
amb qui en el seu dia van ser les teues companyes de classe.

Setmanes abans de la cita tot eren missatges a través de la xarxa: con-
firmacions d’assistència, propostes a tenir en compte, sol·licituds de 
fotografies per compartir, intercanvis d’opinions, protocol i, sobretot, 
un desig comú: ganes de passar-ho d’allò més bé.

Arribat el moment, allà estaven les convocades, el ple absolut era 
impossible però ens vam apropar prou. La promoció del 72 del col·legi 
Divina Pastora no va fallar. Un enorme cartell amb referència al nostre 
any de naixement ens donava la benvinguda a un cèntric restaurant de 
la localitat, on la majoria no vam donar compte del menú, no perquè 
aquest no fóra del nostre grat, sinó perquè entre comentaris, riures i 
sorpreses, ja en teníem suficient.

Tant se val el que fem unes i altres en l’actualitat, aquell dia 
l’important era el passat i no el present. Les havia que recordaven la 
lletra íntegra d’algunes de les cançons que ens ensenyaven les monges 
en honor del Fundador; altres recordaven amb pèls i senyals el viatge 
de fi de curs; com no podia ser d’altra manera,  alguns primers amors 
també van eixir a relluir, i fins i tot, les havia que no havien oblidat el 
moment en què unes i altres havien començat a fer servir sostenidor. 
Baralles, enveges, sessions secretes d’espiritisme…, tot fluïa amb la 
simpatia que sols el temps és capaç de dibuixar ara amb un somriure. 

Entre unes coses i altres, hi va haver temps per a recordar les que no 
estaven, bé perquè la distància va impossibilitar la seua assistència, bé 
per problemes personals o perquè el destí els tenia preparat un final 
no desitjat; però, sobretot, hi va haver temps per a fer realitat el que 
era el desig comú de totes: passar-ho el millor possible. I tot gràcies a 
la nostra companya Mar que va ser qui va posar en marxa l’iniciativa. 

Aquella nit ens vam adonar que, malgrat no haver compartit massa 
coses en els últims anys, de vegades ni tan sols una salutació al carrer, 
totes i cadascuna de nosaltres formem part de la vida de la resta i que 
els quaranta només són el final d’una etapa però el principi de molt 
més. Ah, i també descobrirem altres coses, com que Salomón va arribar 
a Monòver en el 72. Mira per on! Salomón sabia que aquell anava a ser 
un bon any.

Marian Díez Picó

La generació del 72
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Tio Joano: Hala, hala, hala, la 
marimorena, hala, hala que esta 
nit és Navidad…
Locutor: ¡Hombre Tío Joano! La 
verdad es que esta noche no le 
esperábamos a usted.
T.J: Xè, les dones home! No pen-
sava arrimar-me per  la misora 
però la Pilara, de moment se an-
recorda que no tenia acapolado 
per a les fassegures i em digué: 
“Joano, vés al poble i me ampuer-
tas acapolado per a fer demà les 
fassegures”. Així és que només 
estaré esta nit ací en la misora uns 
menutos.
L: Y, ¿a eso solamente ha venido?
T.J: No sinyor, i a llevar-me dos 
quilos de llonganissa sequeta 
que ateníamos acomanada de la 
carnisseria d’Aduardo que la fa 
molt bona.
L: Tiene usted razón. Hace muy 
buena longaniza.
T.J: La llonganissa i tot, sobretot 
la llonganissa acomanada. Mire 
osted si la fa sequeta que transpa-
renta. Igualeta que un amic que 
tinc jo que el mires de través i…
L: ¡Bueno, bueno! Y ¿qué me 
cuenta?, ¿Le ha tocado la loteria?
T.J: No sinyor, però al meu amigo 
Anrique Cardosa “el fuster”, si le 
ha caído, tres no sé quantes mil 
pessetes.
L: Sí senyor, 300.000 pesetas 
justas, aunque las tenía bien 
repartidas entre los obreros de su 
taller.
T.J: Sí sinyor aixina és i m’alegre 
però a osted i a mi ni un xavo.
L: ¿Qué usted también juega?
T.J: Ara no sinyor, però quan 
era xicotico, sí sinyor, a “tinti 
monete”.

Les cròniques del Tio Joano
24 de desembre de 1954. Nadal.

Segona entrega de “Les cròniques del Tio Joano”, espai radiofònic que s’emetia per Ràdio Monòver en els anys 40-50, 
els guions del qual es conserven a l’arxiu municipal on van ser cedits per la família de José Artiaga.

Il·lustració de Ramon Molina

L: Digo a la lotería.
T.J: A la loteria no sinyor. Diuen 
que cau però jo no m’ho crec. En 
canvi els bolets eixos del fumbol, 
això sí que cau.
L: ¿Juega usted boletos de las 
quinielas?
T.J: Hasta ara no sinyor, però esta 
setmana en faré uno. Ja vorà com 
cau.
L: ¿Ha leído esta semana ese 
señor de Málaga? Tres millones y 
medio de pesetas.
T.J: Això sí que és  sort. Dos 
pardals d’una ascopetà. En un 
dia acerta els catorze  i se li mor la 
sogra. Veu lo que són les coses ? 
En l’últim em conformava jo. En 
lo de la sogra. Però no caurà eixa 
bacora! Bueno Demetrio, estic 
arreant que dimpués em falta 
temps i...
L: ¡Pero hombre, Tio Joano! ¿No 
se irá usted al campo en una 
noche tan alegre com es ésta de 

la Noche Buena? ¿Es que no le 
gustaría ir, como un muchacho, 
cantando por las calles villanci-
cos y pidiendo el aguinaldo?
T.J: Xè! I què vol que faça? Anar-
me’n per ahí a tocar la pandorga.
L: No es necesario que vaya usted 
a ningún sitio. Aquí también po-
demos cantar. ¿Usted sabe algún 
villancico?
T.J: Des d’ara?
L: O de los de antaño. ¿Sabe usted 
alguno?
T.J: La lletra sí sinyor. La música 
no.
L: Pues diga la letra, a ver si nos 
gusta o sabemos nosotros la 
música.
T.J: La, la, la, la, la…
L: ¿Ésa es la letra?
T.J: Sí sinyor. Dos lletras, la l i la a.
L: ¡Vamos Tio Joano, parece men-
tira! ¡Mira que no saber cantar un 
villancico!
T.J: Però jo no sé, i sap què li dic, 

que “estoy arreando rumiendo”.
L: Entonces , ¿a qué ha venido 
esta noche?
T.J: Para felicitar a tots els que 
m’ascoltan en la misora los di-
vendres. Què es creu, que no sóc 
cumplit?
L: Todo lo contrario. Sé que es 
usted la mar de cumplido, y que 
no dejaría de felicitar a todos 
los radioyentes. ¿Y qué piensa 
decirles?
T.J: Xè quin bolet! Pos xè lo que 
diuen tots. Que les desicho mo-
chas fasilidades.
L: ¿Serán felicidades?
T.J: No sinyor, fasilidades en les 
carnisseries i en les tendes per 
a poder acabar les festes sinse 
privar-se de res. Vosté sap lo que 
se necessita hui per a passar mig 
regular els tres dies de Nevitat?
L: Desde luego se necesita muchí-
simo dinero.
T.J: I creu usted que en un sueldo 
de una setmana més els punts i 
tot això que diuen, en té una 
família prou?
L: ¡Hombre, yo creo!
T.J: Vosté és que tot seu creu. 
Mire, antiguamente, en l’any 7 
guanyava jo catorze quinzets a la 
setmana, i en catorze quinzets en 
fartava de…
L: ¡Bueno, bueno, dejemos lo an-
tiguo, pues ahora se vive de otro 
modo. ¿Quiere que cantemos un 
villancico?
T.J: Xè, vosté és bobo o què? No li 
he dit que no en sé cap. Xè, cante 
vosté, xè!
L: Pero no sea usted así, es noche 
de cantar.
T.J: Pos cante vosté.
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